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AGENDA

NIEUWSBRIEF PER E-MAIL ONTVANGEN? 
Wil je deze nieuwsbrief voortaan per e-mail ontvangen? Stuur dan een e-mail met je e-mailgegevens naar
vereniging@vu.nl. Ook wanneer je geen nieuwsbrief meer wilt ontvangen kun je mailen naar dit adres.

02/09/2019 Opening Academisch Jaar – Wij zijn de baas 
Tijd: 16:00-17:15 uur. Locatie: VU hoofdgebouw, Aula, De Boelelaan 1105, Amsterdam

03 t/m 
06/09/2019

On The Roof Film Festival – met Arnon Grunberg op 4 sept. 
Dak open: 17:30 uur; aanvang programma: 19:00 uur 
Locatie: Dak VU hoofdgebouw, De Boelelaan 1105, Amsterdam

26/09/2019 Bier Met Een Missie – over Willem Hovy, de VU en maatschappelijk ondernemen 
Tijd: 16:30-18:00 uur. Locatie: Brouwerij Poesiat & Kater, Polderweg 648, Amsterdam

10/10/2019 De Vrije Wereld – De toekomst van duurzaamheid 
Tijd: 16:00-17:15 uur. Locatie: Botanische Tuin Zuidas, Van der Boechorststraat 8, Amsterdam

18/10/2019 Dies Natalis VU 
Houd www.vu.nl/dies in de gaten voor tijd en programma

14/11/2019 De Vrije Wereld – De maakbare mens, en nu? 
Tijd: 16:00-17:15 uur. Locatie: Botanische Tuin Zuidas, Van der Boechorststraat 8, Amsterdam

21/11/2019 Bridging Gaps – presentatie onderzoek studenten 
Tijd: 10:00-16:00 uur. Locatie: VU hoofdgebouw, PThU Filmzaal 1E-24, De Boelelaan 1105, Amsterdam

25/11/2019 Dom Hélder Câmaralezing - ‘En God zag dat het goed was? De Bijbel als inspiratie voor duurzame 
ontwikkeling’. Tijd en locatie worden later bekend gemaakt. Houd onze website in de gaten.

12/12/2019 De Vrije Wereld – Armoe in december; de (on)zin van geld 
Tijd: 16:00-17:15 uur. Locatie: Botanische Tuin Zuidas, Van der Boechorststraat 8, Amsterdam

Met enige regelmaat worden er nieuwe evenementen ontwikkeld. 
Kijk voor het meest actuele programma overzicht op www.vuvereniging.nl.

VUvereniging 
NIEUWS JULI 2019

JAARVERSLAG 2018 
VERSCHENEN
Het jaarverslag 2018 geeft een 
terugblik in feiten, cijfers en analyses 
over een jaar waarin veel gebeurde. 
Het volledige jaarverslag is te vinden 
op onze website.  
vuvereniging.nl/jaarverslag 

Arnon Grunberg is vanaf 1 juni 2019 voor een jaar de Vrije Schrijver aan de 
Vrije Universiteit Amsterdam. Hij zal tijdens zijn aanstelling reflecteren op 
het jaarthema van de VU over de weerbaarheid van de democratie.

WIENEKE GROOT VOOR  
VIER JAAR HERBENOEMD
Bestuurslid Wieneke Groot blijft zich de 
aankomende vier jaar voor VUvereniging 
inzetten. Tijdens de Ledenraadsverga-
dering van 15 juni heeft de Ledenraad 
unaniem ingestemd met haar herbe-
noeming. Haar tweede termijn gaat  
eind oktober 2019 in. Het Bestuur en  
de Ledenraad zien in Wieneke Groot  
een energiek bestuurder die zich met 
enthousiasme inzet voor de zichtbaarheid  
en de uitbreiding van het netwerk van 
VUvereniging.
Zie ook het interview met Wieneke 
verderop in deze nieuwsbrief

Arnon Grunberg is de  
nieuwe Vrije Schrijver

Grunberg: “Ik wil de VU niet anders 
benaderen dan dat ik een slachthuis heb 
benaderd, een psychiatrisch ziekenhuis of 
een hotel in Beieren. Het gaat mij om het 
in kaart brengen van menselijke verhou-
dingen, hun overlevingsstrategieën op de 
werkplaats en het decoderen van hun 
geheime codes.”
Maandag 2 september treedt Grunberg 
voor het eerst op als Vrije Schrijver 

tijdens de Opening van het Academisch 
Jaar. Op 4 september staat hij aan  
het roer van de tweede avond van het  
On The Roof Film Festival. Hij kiest  
welke film er vertoond wordt en licht toe 
waarom juist deze film door iedereen 
gezien moet worden.

Meer over de vrije schrijver: 
www.vuvereniging.nl/vrijeschrijver
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Deze editie van de VUvereniging nieuwsbrief is samen met de uitgave ‘De taal van de wereld’ van Annelies Verbeke 
naar alle leden verstuurd.

Zaterdag 15 juni gaven Joost Dekker 
(hoogleraar/projectleider), Lenneke 
Post (geestelijk verzorger) en Onno 
Manck (physician assistant) een 
bevlogen lezing over een nieuwe 
methodiek binnen de revalidatiege-
neeskunde: Zinvolle doelen. 

De kern van deze methodiek bestaat uit 
een gesprek tussen een geestelijk 
verzorger, cliënt en revalidatiearts. In 
dit gesprek worden de opvattingen van 
de cliënt over zijn of haar kernwaarden, 

relaties, wereldopvatting, identiteit en 
innerlijke houding verkend. Uit die 
gesprekken komen soms verrassende 

inzichten, zo bleek uit de voorbeelden. 
Dat kan de focus en doelen van een 
revalidatieproces verleggen, gestuurd 
door de innerlijke motivatie van de 
cliënt. De experimentele methodiek 
lijkt een positief effect te hebben op de 
patiëntengroep die meedoet. Het 
project Zinvolle doelen in de revalidatie 
loopt nog heel 2019 en wordt middels 
een subsidie ondersteund door 
VUvereniging.
Bekijk foto’s van de bijeenkomst op 
www.facebook.com/vuvereniging

TERUGBLIK
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ZINVOLLE DOELEN IN DE REVALIDATIE: INSPIRERENDE METHODIEK
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UIT WELKE GEDACHTE OF 
ACHTERGROND IS BRIDGING GAPS 
ONTSTAAN? 
Peter-Ben: “Het is sterk verbonden 
met bevrijdingstheologie, missiologie 
en ook vormen van wat je nu Science for 
Society zou noemen: maatschappelijk 
relevante theologie. De bevrijdings-
theologie komt voort uit de gedachte 
dat God ervaren wordt wanneer er iets 
als bevrijding plaats vindt en dat 
interpreteert deze vorm van theologie 
heel maatschappelijk. Dus bevrijding 
uit armoede, ongerechtigheid, uit welke 
vorm van sociale misstanden dan ook. 
Het draait vooral om de mensen die het 
minder goed hebben, van huis uit 
geïnspireerd door het socialisme en 
marxisme. Dom Hélder Câmara, 

WIJ STEUNEN

Sinds vijfentwintig jaar komen er 
theologiestudenten van over de hele 
wereld naar de VU om drie maanden 
onderzoek te doen en te leren wat de 
invloed van cultuur en omgeving is op 
theologie. Het biedt elk jaar weer 
nieuwe inzichten en perspectieven. 
Natuurlijk aan de deelnemers, maar 
ook aan onze eigen wetenschappers. 
Peter-Ben Smit heeft als hoogleraar  
dit project onder zijn hoede en Kirsten 
van der Ham is als student-assistent 
verantwoordelijk voor de coördinatie  
en uitvoering.

 VUvereniging ondersteunt vele projecten. We lichten er in elke nieuwsbrief een toe. Deze keer:

BRIDGING GAPS
eredoctor aan de VU naar wie de 
leerstoel die ik bekleed is vernoemd, 
was een Braziliaanse bisschop die zich 
daar sterk voor heeft gemaakt.” 
 
HOE IS HET PROJECT VORMGEGEVEN? 
Kirsten: “In januari melden zich 
gemiddeld zo’n 40 studenten van over 
de hele wereld aan met een onder-
zoeksvoorstel. Dat wordt inhoudelijk 
beoordeeld en we zorgen ervoor dat de 
selectie, vijftien studenten, een groep 
met een grote diversiteit is. Deze 
mensen komen dan in september voor 
drie maanden naar Amsterdam om te 
studeren, maar ook het bezoeken van 
diverse kerken, excursies, cultureel 
leven en onderlinge discussies zit 
allemaal in het programma. 

Het idee is dat we de studenten uit hun 
eigen context halen en kennis laten 
maken met elkaars perspectief en 
natuurlijk de Nederlandse omgeving. 
De gedachte is dat daardoor een 
interactie plaatsvindt die bijdraagt aan 
horizonverbreding en ook verdieping 
van begrip over de eigen theologisch 
maatschappelijke onderwerpen, 
waaronder hun eigen studieonder-
werp.” 
Peter-Ben: “Dat alles in het teken van 
een theologie voor een menselijker en 
menswaardiger samenleving.”
 
WELKE ONDERWERPEN WORDEN 
AANGEDRAGEN? 
Kirsten: “We krijgen een student uit 
Oekraïne die zich gaat bezighouden  
met ethische vraagstukken rondom 
palliatieve zorg. Dat onderwerp  
komt daar pas recent naar voren.  
Hier hebben we daar natuurlijk veel 
ervaring mee. Vorig jaar was er een 
Ecuadoraanse student die onderzocht 
hoe hij de jongeren uit zijn land meer 
mondig kon maken binnen de kerk.  
Dat is daar een probleem.” 
Peter-Ben: “En onderwerpen als 
vrouwenhandel, huiselijk geweld en 
seksueel misbruik komen bijna ieder 
jaar weer terug. Vooral vrouwenhandel 
vind ik pijnlijk. Als je het resultaat 
daarvan wilt zien hoef je alleen maar 
het centrum van Amsterdam in te 
wandelen. 

Die brug, dat is prachtig, dat de 
studenten hierheen komen en mee-
doen en studeren. Maar het program-
ma heeft ook effect op mij. Ik word
geconfronteerd met andere delen  
van mijn maatschappij die ik anders 
helemaal niet zou zien.” 
Kirsten: “Het heeft ook effect op onze 
Nederlandse studenten. Het roept toch 
andere discussies op dan wanneer je 
alleen maar met onze eigen studenten 
onderling zou zijn.”

“Ik word 
geconfronteerd 
met andere 
delen van mijn 
maatschappij 
die ik anders 
helemaal niet 
zou zien”
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WAT VOOR EFFECT HEEFT  
HET PROJECT? 
Peter-Ben: “We selecteren de mensen 
ook op potentieel om in hun werk vanuit 
de theologie bij te dragen aan een 
menswaardiger samenleving.  
Een goed voorbeeld is Manuel Ernesto 
die zo’n tien jaar geleden heeft deel-
genomen aan dit project. Hij is nu 
bisschop binnen de Anglicaanse kerk  
in Mozambique en runt in noord-west 
Mauritanië de geestelijke zorg binnen 
een groot vluchtelingenkamp.” 
 
WAT IS JULLIE PERSOONLIJKE 
DRIJFVEER? 
Peter-Ben: “Het programma doet wat 
theologie doen moet: verbinden. 
Zonder taboes of hete hangijzers te 
omzeilen. Het verrijkt mensen, zet 
zaken in perspectief en draagt bij aan 
betere professionals, waar mensen in 
hun werk ook terecht komen.” 
Kirsten: “Je leert om minder óver, 
maar meer mét een ander te praten.  
Ik ben vorig jaar als buddy verbonden 
geweest aan dit programma en dat 
heeft me gemotiveerd om de kar dit 
jaar te gaan trekken. Het is heel 
inspirerend om studenten van over de 
hele wereld te ontmoeten en kennis  
te maken met andere manieren van 
kijken en denken over belangrijke 
maatschappelijke onderwerpen.” 

Op 21 november houden de studenten 
van Bridging Gaps een presentatie over 
hun onderzoek. Op 25 november houdt 
Dr. Mery Kolimon de Dom Hélder 
Câmaralezing aan de VU met de titel: 
‘En God zag dat het goed was?  
De Bijbel als inspiratie voor duurzame 
ontwikkeling’. 
Zie agenda voor tijd en locatie.
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VOORZITTER VUVERENIGING

Gezien het aantal stemmen dat hij vergaart, moet je Thierry 
Baudet heel serieus nemen. Ik vind dat moeilijk. Het lukt me 
niet. Ik blijf de karikatuur zien die Baudet van zichzelf heeft 
gemaakt, met zijn opgezwollen taal over samenzweringen 
tegen de natiestaat, onze nationale identiteit en de joods-
christelijke cultuur, zijn uilen van Minerva in de boreale 
schemer. Maar ik moet door die karikatuur heen kijken.

In zijn overwinningsrede na de provinciale verkiezingen riep 
Baudet dat Nederland wordt ondergraven door zijn universi-
teiten. Die zijn daarin niet alleen, want ook ‘journalisten en 
mensen die kunstsubsidies ontvangen en onze gebouwen 
ontwerpen’ ondergraven de samenleving, volgens Baudet. 
Maar de uithaal naar de universiteiten sprong eruit, en  
kreeg onmiddellijk reacties, van de minister van onderwijs 
en wetenschappen, en van enkele honderden wetenschap-
pers in de vorm van een open brief.
Die reacties illustreren dat universiteiten en wetenschap-
pers zich niet veilig voelen. Dat komt niet zozeer door 

Baudet, maar door het klimaat waarin hij gedijt. De acade-
mische vrijheid staat onder druk. Je ziet het overal.  
De Amerikaanse president Trump, die net als Baudet niet 
‘gelooft’ in klimaatverandering, degradeert wetenschap tot 
een mening, en zet het bezuinigingsmes in meningen die 
hem niet bevallen. In Hongarije, een lid van de Europese 
Unie, wordt de Academie van Wetenschappen ontmanteld en 
komen haar instituten onder directe leiding van de regering.
Het zijn maar enkele voorbeelden, en ver van ons bed, maar 
ook in Nederland spreekt de academische vrijheid niet meer 
voor zich. De Tweede Kamer vroeg een jaar geleden om een 
onderzoek naar de vraag of ‘zelfcensuur en beperking van 
diversiteit van perspectieven in de wetenschap in Nederland 
een rol spelen’. Toenmalig minister van onderwijs 
Bussemaker weigerde gehoor te geven aan die motie. 

Maar de KNAW voelde zich niettemin gedwongen tot een 
onderzoek naar de kwestie. De KNAW vond overigens geen 
aanwijzing dat de academische vrijheid wordt beperkt door 
eenzijdige benoemingen of opvattingen, en de indiener van 
de motie is inmiddels voorzitter van de VSNU, maar daar 
gaat niet om. Academische vrijheid is niet meer vanzelf-
sprekend, zelfs in Nederland niet. Uitspraken van Baudet 
over cultuurondergravende universiteiten en de oproep van 
zijn partij aan scholieren en studenten om gevallen van 
linkse indoctrinatie te melden, moeten in dat licht worden 
bezien. Baudet mag dat roepen, gelukkig, en iedereen heeft 
het recht op hem te stemmen of actief te zijn in zijn partij.  
Maar het tij dat hij nu mee heeft, maakt onze vereniging  
nog belangrijker dan ze al was. De VU werd opgericht om 
vrij te zijn van invloeden van kerk en staat. VUvereniging 
waarborgt die bijzondere status, zelfs wanneer populisten de 
meerderheid krijgen. En zoals bestuurslid Duco Stadig zegt: 
die rol is het beste argument om mensen lid te maken van 
VUvereniging.
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Column van Willem Schoonen
DE BOREALE SCHEMER

“De reacties illustreren  
dat universiteiten en 

wetenschappers zich niet veilig 
voelen. Dat komt niet zozeer 
door Baudet, maar door het 
klimaat waarin hij gedijt.”

UITGELICHT

NIEUW SEIZOEN DE VRIJE WERELD VANAF 10 OKTOBER
De Vrije Wereld komt terug! Na de 
zomerstop is er vanaf oktober elke 
tweede donderdag van de maand een 
nieuwe editie in de Botanische Tuin 
Zuidas. Tussen de planten in de 
Wintertuinkas komen er weer allerlei 
actuele onderwerpen aan bod uit de 
wetenschap en de wereld om ons heen. 
Sprekers van VU en VUmc vertellen je 
meer over de nieuwste wetenschap-
pelijke inzichten en maatschappelijk 
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specialisten delen hun praktijkerva-
ring. En natuurlijk is er weer muziek.  
We trappen af op donderdag 10 oktober: 
de Dag van de Duurzaamheid, tevens 
de vijfde verjaardag van Green Office 
VU. Reden voor een feestje dus.  
In De Vrije Wereld, zoals gebruikelijk 
van 16.00 tot 17.15 uur, kijken we naar 
de toekomst van duurzaamheid. Hoe 
zorgen we dat we goed voor de aarde 
én de mens zorgen, zodat we nog heel 

lang vooruit kunnen? Hoe houden we 
natuurlijke hulpbronnen en grondstof-
fen over voor volgende generaties? 
Aansluitend is iedereen van harte 
welkom bij het jubileum van Green 
Office VU met op het programma hun 
groene jaaroverzicht, vegan food en 
green karaoke.  
Op donderdag 14 november gaat De 
Vrije Wereld over de maakbare mens. 
Wat zijn de consequenties van alle 
technieken die we tot onze beschikking 
hebben om onszelf te modificeren? In 
de decembereditie van De Vrije Wereld, 
die plaats vindt op de twaalfde, hebben 
we het over armoede en rijkdom. Wat 
betekent het om arm of rijk te zijn, heeft 
dit altijd betrekking op geld en wat 
kunnen we doen om armoede te 
bestrijden?   

Toegang De Vrije Wereld,  
inclusief een drankje, is gratis. 
Jubileum van Green Office VU:  
www.greenofficevu.nl/ 
green-office-5th-anniversary 
Alle info over De Vrije Wereld is te 
vinden op www.vuvereniging.nl/
vrijewereld

BIER MET EEN MISSIE 
over Willem Hovy, de VU en maatschappelijk ondernemen 
Bierbrouwen, de Vrije Universiteit en 
maatschappelijk verantwoord onderne-
men, wat hebben die drie met elkaar te 
maken? Heel veel! Bierbrouwer Willem 
Hovy, mede-stichter, financier en de 
eerste president-directeur van de VU, 
stond tevens aan de wieg van wat we 
tegenwoordig maatschappelijk verant-
woord ondernemen noemen. Zijn 
Amsterdamse brouwerij De Gekroonde 
Valk was rond 1900 de grootste  
van ons land. Twee jaar geleden werd 
het bedrijf nieuw leven ingeblazen 
onder de naam Poesiat & Kater.  

Hier, tussen de brouwketels, hoor je bij 
een bijzonder biertje het verhaal van 
Hovy. Eymert van Manen vertelt over de 
opmerkelijke geschiedenis van de 
brouwerij en de rol van Willem Hovy en 
zijn werknemers Bart Poesiat en Klaas 
Kater. Historicus Rolf van der Woude 
werkt aan een biografie van Willem 
Hovy en zal ingaan op de betekenis van 
Hovy voor de Vrije Universiteit. 
Vervolgens neemt Eymert ons mee 
voor een korte rondleiding langs de 
brouwketels en sluiten we af met 
filosoof en bedrijfskundige Jelle van 

Baardewijk, die kijkt 
naar de toekomst van 
ondernemerschap. 
Hoe ‘moreel bewust’ 
zijn hedendaagse 
bierbrouwers en 
andere beurs-
genoteerde bedrijven 
nu precies? 

Donderdag 26 september 17:00 –  
18:00 uur – toegang gratis; reserveren 
verplicht. Locatie, programma en 
reserveren: www.vuvereniging.nl/hovy

4 NIEUWSBRIEF VUVERENIGING NIEUWSBRIEF VUVERENIGING 5 



VOORZITTER VUVERENIGING

Gezien het aantal stemmen dat hij vergaart, moet je Thierry 
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niet. Ik blijf de karikatuur zien die Baudet van zichzelf heeft 
gemaakt, met zijn opgezwollen taal over samenzweringen 
tegen de natiestaat, onze nationale identiteit en de joods-
christelijke cultuur, zijn uilen van Minerva in de boreale 
schemer. Maar ik moet door die karikatuur heen kijken.
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pers zich niet veilig voelen. Dat komt niet zozeer door 

Baudet, maar door het klimaat waarin hij gedijt. De acade-
mische vrijheid staat onder druk. Je ziet het overal.  
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‘gelooft’ in klimaatverandering, degradeert wetenschap tot 
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Het zijn maar enkele voorbeelden, en ver van ons bed, maar 
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diversiteit van perspectieven in de wetenschap in Nederland 
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Maar de KNAW voelde zich niettemin gedwongen tot een 
onderzoek naar de kwestie. De KNAW vond overigens geen 
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eenzijdige benoemingen of opvattingen, en de indiener van 
de motie is inmiddels voorzitter van de VSNU, maar daar 
gaat niet om. Academische vrijheid is niet meer vanzelf-
sprekend, zelfs in Nederland niet. Uitspraken van Baudet 
over cultuurondergravende universiteiten en de oproep van 
zijn partij aan scholieren en studenten om gevallen van 
linkse indoctrinatie te melden, moeten in dat licht worden 
bezien. Baudet mag dat roepen, gelukkig, en iedereen heeft 
het recht op hem te stemmen of actief te zijn in zijn partij.  
Maar het tij dat hij nu mee heeft, maakt onze vereniging  
nog belangrijker dan ze al was. De VU werd opgericht om 
vrij te zijn van invloeden van kerk en staat. VUvereniging 
waarborgt die bijzondere status, zelfs wanneer populisten de 
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Column van Willem Schoonen
DE BOREALE SCHEMER

“De reacties illustreren  
dat universiteiten en 

wetenschappers zich niet veilig 
voelen. Dat komt niet zozeer 
door Baudet, maar door het 
klimaat waarin hij gedijt.”

UITGELICHT

NIEUW SEIZOEN DE VRIJE WERELD VANAF 10 OKTOBER
De Vrije Wereld komt terug! Na de 
zomerstop is er vanaf oktober elke 
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Zuidas. Tussen de planten in de 
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actuele onderwerpen aan bod uit de 
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meer over de nieuwste wetenschap-
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INTERVIEW

Eind oktober begint Wieneke Groot aan 
een tweede termijn als bestuurslid van 
onze vereniging. Dat een vereniging van 
een middelgrote universiteit onder de 
aandacht brengen extra aandacht en 
inspanning vereist is haar genoegzaam 
bekend. Wat gaat ze de komende vier 
jaar doen? Tijd om haar ideeën te horen.

EEN MOOIE UITDAGING
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JE GAAT JE INZETTEN OM 
VUVERENIGING BETER ONDER DE 
AANDACHT TE BRENGEN?
“Dat is het idee. De afgelopen vier jaar 
hebben we gewerkt aan de basis: 
zichtbaar maken wat we doen, waarom 
we het doen en wat onze waarden zijn. 
Daaruit komt een mooie en bijzondere 
vereniging naar voren. Alleen: het 
ledenaantal is krimpende, en een 
vereniging bestaat wel uit deze  groep 
mensen, de leden. En we hebben best 
wat te bieden. Onze vereniging staat 
voor de bijzondere identiteit van VU en 
VUmc, en we financieren jaarlijks vele 
mooie projecten die ten goede komen 
aan maatschappelijke thema’s, 
zingeving of verdieping binnen onder-
wijs, onderzoek en patiëntenzorg.  
En verder bieden we ook toegankelijke 
publieks evenementen, lezingen en 
symposia.”

MENSEN WORDEN TEGENWOORDIG 
NOG MAAR ZELDEN LID VAN EEN 
VERENIGING.
“Dat is maar ten dele waar. Okee,  
de wereld verandert: toegenomen 
individualisering, populisme en 
polarisering. Aan de andere kant roept 
dit ook vragen op over zingeving en  
de goede keuzes maken in het leven. 
Jonge mensen willen graag een 
positieve bijdrage leveren aan de 
samenleving. Georganiseerde verban-
den, clubs, verenigingen of stichtingen 
kunnen hier heel gericht invulling 
geven aan een behoefte. Daarnaast 
hebben wij als vereniging een goede 
ingang tot jonge mensen: onze 

studenten. Hoe gaan we die bereiken 
en aan ons binden? Daar moeten we 
mee aan de slag.”

WAT MAAKT ONS VERHAAL ZO 
BIJZONDER?
“Dat we sinds 1879 al ergens voor 
staan. De constante inzet voor een 
betere maatschappij door middel van 
wetenschap en patiëntenzorg is de rode 
draad door de geschiedenis van 
VUvereniging. En dat verhaal geldt voor 
een steeds grotere groep. Er is met de 
nieuwe grondslag recht gedaan aan de 
diversiteit binnen onze samen leving, 

iets wat je dagelijks op de campus kunt 
waarnemen. Daarnaast doen we boter 
bij de vis: we subsidiëren projecten die 
buiten de reguliere onderwijs- en 
onderzoeksfinanciering vallen, maar 
volgens ons wel van groot maatschap-
pelijk belang zijn.”

WAT WIL JE BEREIKEN VOOR 
VUVERENIGING?
“Het is van levensbelang voor onze 
vereniging om weer meer leden te 
kunnen verwelkomen. We hebben een 
mooi doel en doen goede dingen. Mijn 
idee is: be good and tell about it. Dat we 
goed zijn kunnen we nu laten zien. Het 
vertellen, trots zijn en mensen aan ons 
binden die onze doelen waardevol 
vinden, daar hebben we nog een 
uitdaging. Maar wel een mooie.”

TERUGBLIK

“Het is van 
levensbelang voor 

onze vereniging 
om weer meer 

leden te kunnen 
verwelkomen.”

Twee deskundigen lieten op 2 mei in Lelystad hun licht 
schijnen over de laatste stand van onderzoek en de  
begeleiding van mensen met deze aandoening. Ruim 100 
belangstellenden melden zich bij Vestzaktheater Posa in 
Lelystad om deel te nemen aan het avondsymposium met het 
thema “Behandelbaarheid en begeleiding van mensen met 
dementie”. Voorzitter Andries Greiner intro duceert de 
sprekers Wendela Erdbrink en Philip Scheltens.

Begeleiding 
Wendela Erbrink is ketenregisseur van het netwerk dementie 
in Noord- en Oost-Flevoland. Ze vertelt dat er in Nederland 
270.000 mensen lijden aan dementie, maar dat zullen er in 
2040 500.000 zijn. Een steeds groter aandeel in die cijfers  
betreft mensen jonger dan 65.  Er is een groot tekort aan 

verpleeghuisplaatsen. Het beleid, gericht op langer thuis 
wonen, resulteert in een toename van crisisopnames. Een 
ander probleem vormt de krappe arbeidsmarkt en de deels 
daarmee gepaard gaande over belasting van de mantelzorgers. 

Behandelbaarheid
Philip Scheltens, directeur van het VUmc Alzheimercentrum, 
diagnosticeert vooral 50- tot 60-jarigen. Wereldwijd zijn er al 
50 miljoen mensen met dementie, oplopend naar 500 miljoen 
in 2050. Het is nu al doodsoorzaak nummer 1. Hij pleit voor 
preventie, zo vroeg mogelijk. Eigenlijk nu. Scheltens doet  
een oproep om mee te doen aan onderzoek via hersen-
onderzoek.nl.
Lees het volledige verslag op onze website. 
www.vuvereniging.nl/nieuws

BEHANDELBAARHEID EN BEGELEIDING VAN DEMENTIE 

Een zomers programma op 13 juni in de Botanische Tuin 
Zuidas. Onderwerp was het klimaat: hoe zit het ermee, 
wat is waar of onwaar, helpt een klimaat akkoord en wat 
kunnen we zelf doen?

KLIMAAT OP HOL
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Simon Troelstra zette de toon door de wetenschappelijke 
feiten over temperatuurschommelingen door de eeuwen 
heen te duiden. Hij kon er op basis van de data niet 
omheen: de door de mens opgewekte hoeveelheid CO2 
heeft een direct effect op de stijging van de temperatuur 
op aarde. Oscar Widerberg liet wat klimaat akkoorden de 
revue passeren.  
Hij vertelde dat het akkoord van Parijs weliswaar een 
stapje in de goede richting is, maar nog lang niet genoeg 
om soelaas te bieden. Is dan alles verloren? Nee, want hij 
liet zien dat er wereldwijd vanuit decentrale overheden, 
industrie en burgers initiatieven zijn ontstaan om  
ambitieuze doelen te stellen en te verwezenlijken. 
In aansluiting daarop vertelde Jaap de Jong van  
De Gezonde Stad over zijn organisatie in Amsterdam.  
De stad samen met de inwoners vergroenen, en zo al 
doende bijdragen aan het hogere doel. Niet alleen worden 
wijken mooier en leefbaarder, bewoners raken geïnfor-
meerd over het klimaat en wat ze zelf kunnen doen. 
Amsterdammers mogen zelf bepalen wat ze belangrijk 
vinden voor hun buurt en De Gezonde Stad helpt ze met 
educatie en de verwezenlijking van hun plannen. 
Het programma werd opgeluisterd door muziek van  
Anne Soldaat. Ondanks dat Anne wat somber was over 
waar het naartoe gaat met de planeet, was hij toch blij  
met de sprekers en hun lichtpuntjes. Of dat van invloed 
was op zijn muziek was niet meetbaar: gewoon perfect.

Bekijk foto’s van de bijeenkomst op  
www.facebook.com/vuvereniging
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AGENDA

NIEUWSBRIEF PER E-MAIL ONTVANGEN? 
Wil je deze nieuwsbrief voortaan per e-mail ontvangen? Stuur dan een e-mail met je e-mailgegevens naar
vereniging@vu.nl. Ook wanneer je geen nieuwsbrief meer wilt ontvangen kun je mailen naar dit adres.

02/09/2019 Opening Academisch Jaar – Wij zijn de baas 
Tijd: 16:00-17:15 uur. Locatie: VU hoofdgebouw, Aula, De Boelelaan 1105, Amsterdam

03 t/m 
06/09/2019

On The Roof Film Festival – met Arnon Grunberg op 4 sept. 
Dak open: 17:30 uur; aanvang programma: 19:00 uur 
Locatie: Dak VU hoofdgebouw, De Boelelaan 1105, Amsterdam

26/09/2019 Bier Met Een Missie – over Willem Hovy, de VU en maatschappelijk ondernemen 
Tijd: 16:30-18:00 uur. Locatie: Brouwerij Poesiat & Kater, Polderweg 648, Amsterdam

10/10/2019 De Vrije Wereld – De toekomst van duurzaamheid 
Tijd: 16:00-17:15 uur. Locatie: Botanische Tuin Zuidas, Van der Boechorststraat 8, Amsterdam

18/10/2019 Dies Natalis VU 
Houd www.vu.nl/dies in de gaten voor tijd en programma

14/11/2019 De Vrije Wereld – De maakbare mens, en nu? 
Tijd: 16:00-17:15 uur. Locatie: Botanische Tuin Zuidas, Van der Boechorststraat 8, Amsterdam

21/11/2019 Bridging Gaps – presentatie onderzoek studenten 
Tijd: 10:00-16:00 uur. Locatie: VU hoofdgebouw, PThU Filmzaal 1E-24, De Boelelaan 1105, Amsterdam

25/11/2019 Dom Hélder Câmaralezing - ‘En God zag dat het goed was? De Bijbel als inspiratie voor duurzame 
ontwikkeling’. Tijd en locatie worden later bekend gemaakt. Houd onze website in de gaten.

12/12/2019 De Vrije Wereld – Armoe in december; de (on)zin van geld 
Tijd: 16:00-17:15 uur. Locatie: Botanische Tuin Zuidas, Van der Boechorststraat 8, Amsterdam

Met enige regelmaat worden er nieuwe evenementen ontwikkeld. 
Kijk voor het meest actuele programma overzicht op www.vuvereniging.nl.

VUvereniging 
NIEUWS JULI 2019

JAARVERSLAG 2018 
VERSCHENEN
Het jaarverslag 2018 geeft een 
terugblik in feiten, cijfers en analyses 
over een jaar waarin veel gebeurde. 
Het volledige jaarverslag is te vinden 
op onze website.  
vuvereniging.nl/jaarverslag 

Arnon Grunberg is vanaf 1 juni 2019 voor een jaar de Vrije Schrijver aan de 
Vrije Universiteit Amsterdam. Hij zal tijdens zijn aanstelling reflecteren op 
het jaarthema van de VU over de weerbaarheid van de democratie.

WIENEKE GROOT VOOR  
VIER JAAR HERBENOEMD
Bestuurslid Wieneke Groot blijft zich de 
aankomende vier jaar voor VUvereniging 
inzetten. Tijdens de Ledenraadsverga-
dering van 15 juni heeft de Ledenraad 
unaniem ingestemd met haar herbe-
noeming. Haar tweede termijn gaat  
eind oktober 2019 in. Het Bestuur en  
de Ledenraad zien in Wieneke Groot  
een energiek bestuurder die zich met 
enthousiasme inzet voor de zichtbaarheid  
en de uitbreiding van het netwerk van 
VUvereniging.
Zie ook het interview met Wieneke 
verderop in deze nieuwsbrief

Arnon Grunberg is de  
nieuwe Vrije Schrijver

Grunberg: “Ik wil de VU niet anders 
benaderen dan dat ik een slachthuis heb 
benaderd, een psychiatrisch ziekenhuis of 
een hotel in Beieren. Het gaat mij om het 
in kaart brengen van menselijke verhou-
dingen, hun overlevingsstrategieën op de 
werkplaats en het decoderen van hun 
geheime codes.”
Maandag 2 september treedt Grunberg 
voor het eerst op als Vrije Schrijver 

tijdens de Opening van het Academisch 
Jaar. Op 4 september staat hij aan  
het roer van de tweede avond van het  
On The Roof Film Festival. Hij kiest  
welke film er vertoond wordt en licht toe 
waarom juist deze film door iedereen 
gezien moet worden.

Meer over de vrije schrijver: 
www.vuvereniging.nl/vrijeschrijver
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Deze editie van de VUvereniging nieuwsbrief is samen met de uitgave ‘De taal van de wereld’ van Annelies Verbeke 
naar alle leden verstuurd.

Zaterdag 15 juni gaven Joost Dekker 
(hoogleraar/projectleider), Lenneke 
Post (geestelijk verzorger) en Onno 
Manck (physician assistant) een 
bevlogen lezing over een nieuwe 
methodiek binnen de revalidatiege-
neeskunde: Zinvolle doelen. 

De kern van deze methodiek bestaat uit 
een gesprek tussen een geestelijk 
verzorger, cliënt en revalidatiearts. In 
dit gesprek worden de opvattingen van 
de cliënt over zijn of haar kernwaarden, 

relaties, wereldopvatting, identiteit en 
innerlijke houding verkend. Uit die 
gesprekken komen soms verrassende 

inzichten, zo bleek uit de voorbeelden. 
Dat kan de focus en doelen van een 
revalidatieproces verleggen, gestuurd 
door de innerlijke motivatie van de 
cliënt. De experimentele methodiek 
lijkt een positief effect te hebben op de 
patiëntengroep die meedoet. Het 
project Zinvolle doelen in de revalidatie 
loopt nog heel 2019 en wordt middels 
een subsidie ondersteund door 
VUvereniging.
Bekijk foto’s van de bijeenkomst op 
www.facebook.com/vuvereniging
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ZINVOLLE DOELEN IN DE REVALIDATIE: INSPIRERENDE METHODIEK
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